

课程详述

COURSE SPECIFICATION

以下课程信息可能根据实际授课需要或在课程检讨之后产生变动。如对课程有任何疑问，请联系授课教师。

The course information as follows may be subject to change, either during the session because of unforeseen circumstances, or following review of the course at the end of the session. Queries about the course should be directed to the course instructor.

1.	课程名称 Course Title	社会医学 Social Medicine
2.	授课院系 Originating Department	医学院 School of Medicine
3.	课程编号 Course Code	MED110
4.	课程学分 Credit Value	2
5.	课程类别 Course Type	任选课/Free Elective
6.	授课学期 Semester	秋季 Fall
7.	授课语言 Teaching Language	中英双语 English & Chinese
8.	授课教师、所属学系、联系方式 (如属团队授课, 请列明其他授课教师) Instructor(s), Affiliation & Contact (For team teaching, please list all instructors)	赵文静、公共卫生及应急管理学院、zhaowj@sustech.edu.cn ZHAO Wenjing, School of Public Health and Emergency Management, zhaowj@sustech.edu.cn
9.	实验员/助教、所属学系、联系方式 Tutor/TA(s), Contact	
10.	选课人数限额(可不填) Maximum Enrolment (Optional)	

11. 授课方式 Delivery Method	讲授 Lectures	习题/辅导/讨论 Tutorials	实验/实习 Lab/Practical	其它(请具体注明) Other (Please specify)	总学时 Total
学时数 Credit Hours	28	4	0	0	32
12. 先修课程、其它学习要求 Pre-requisites or Other Academic Requirements	无 None				
13. 后续课程、其它学习规划 Courses for which this course is a pre-requisite	无 None				
14. 其它要求修读本课程的学系 Cross-listing Dept.	无 None				

教学大纲及教学日历 SYLLABUS

15. 教学目标 Course Objectives

本课程设计面向全校各个年级的本科生，尤其是医学生，讲授现代医学模式，社会因素对健康的作用，社会医学研究中常用方法和技术，以及社会医学领域重点关注的社区卫生服务、慢性病非传染性疾病管理等领域的知识。拓宽学生视野，提高学生的综合素质

This course is designed for undergraduates in all grades of the university, especially for medical students. It teaches learners the modern medical model, the impact of social factors on health, the common methods and techniques in social medicine research, as well as the main social medicine fields of interest, such as community health services, chronic disease management. This course aims to broaden students' horizons and improve their comprehensive quality.

16. 预达学习成果 Learning Outcomes

(1) 掌握现代医学模式、健康社会决定因素与社会医学研究中常用方法和技术。

Grasp the modern medical model, social determinants of health, and the common methods and techniques in social medicine research.

(2) 了解我国卫生体制改革和健康中国建设中面临的社会医学学科相关的焦点和难点，比如，社会卫生状况、卫生政策、卫生保健制度、社区卫生服务以及慢性病管理等。

To understand the focal points and difficulties of social medicine during the national health system reform and the establishment of a healthy China society, such as the social health status, health policy, health care system, chronic non-communicable diseases management, community health services, and so on.

(3) 学以致用，知行合一，能利用现代医学模式，健全健康观解决实际问题。

Combine knowledge and theory with practical application, use knowledge and methods of the modern medical model and a sane healthy concept to solve the practical problems.

17. 课程内容及教学日历（如授课语言以英文为主，则课程内容介绍可以用英文；如团队教学或模块教学，教学日历须注明主讲人）

Course Contents (in Parts/Chapters/Sections/Weeks. Please notify name of instructor for course section(s), if this is a team teaching or module course.)

本课程将系统介绍现代医学模式、健康社会决定因素与社会医学研究中常用方法和技术，以及我国卫生体制改革和健康中国建设过程中面临的社会医学学科相关的焦点和难点，比如社会卫生状况、卫生政策、卫生保健制度、社区卫生服务以及慢性病管理等。

This course introduces the modern medical model, social determinants of health, the common methods and techniques in social medicine research, as well as the focal points and difficulties of social medicine during the national health system reform and the establishment of a healthy China society, such as the social health status, health policy, health care system, chronic non-communicable diseases management, community health services, and so on.

Section	Topic	Hours
1	社会医学导论 Introduction to Social Medicine	2
2	医学模式及健康社会决定因素 Medical Model and Social Determinants of Health	2
3	社会因素与健康—经济、文化因素 Social Determinants and Health: Economical and Culture Factors	2
4	社会因素与健康—环境、行为心理因素 Social Determinants and Health: Environmental and Behavioral Psychological Factors	2
5	社会医学研究方法 Research Methods in Social Medicine	2
6	卫生服务研究 Health Services Research	2
7	卫生项目评价 Health Program Evaluation	2
8	健康危险因素评价 Health Risk Factors Appraisal	2
9	生命质量评价 Quality of life Assessment	2
10	社会卫生状况及健康管理 Social Health Status and Health Management	2
11	卫生政策及卫生保健制度 Health Policy and Health Care System	2
12	社区卫生服务及弱势群体卫生服务 Community Health Services and Health Services for Vulnerable Populations	
13	慢性非传染性疾病管理 Chronic Non-communicable Diseases Management	2
14	社会病防治 Social Disease Prevention and Control	2
15	小组汇报讨论 Group Discussion and Presentations	2
16	小组汇报讨论 Group Discussion and Presentations	2

18. 教材及其它参考资料 **Textbook and Supplementary Readings**

教材 Textbook

1. 社会医学第5版，李鲁主编， Social Medicine, fifth edition, the Editor: Prof. Li Lu
2. Medical Sociology, 14th Edition by William C. Cockerham

课程评估 ASSESSMENT

19. 评估形式 Type of Assessment	评估时间 Time	占考试总成绩百分比 % of final score	违纪处罚 Penalty	备注 Notes
出勤 Attendance		20		
课堂表现 Class Performance		20		
小测验 Quiz				
课程项目 Projects				
平时作业 Assignments		20		
期中考试 Mid-Term Test				
期末考试 Final Exam				
期末报告 Final Presentation		40		
其它（可根据需要 改写以上评估方 式） Others (The above may be modified as necessary)				

SUSTE
Southern University
of Science and
Technology

20. 记分方式 GRADING SYSTEM

A. 十三级等级制 Letter Grading
 B. 二级记分制（通过/不通过） Pass/Fail Grading

课程审批 REVIEW AND APPROVAL

21. 本课程设置已经过以下责任人/委员会审议通过
 This Course has been approved by the following person or committee of authority